

# Sha'arei Eliyahu

## ראש השנה

### Table Talk

1<sup>st</sup> of Tishrei  
Special ROSH HASHANA 5778 Edition

לעילוי נשמת

DAVID ben IMASHALOM  
ZILPA bat SARACH



### Rosh HaShanah Secrets

Just last week in Parashat Netzavim we read **אַתֶּם נֹעֲדִים הַיּוֹם כְּלָכֶם לִפְנֵי ה' אֱלֹהֵיכֶם** - **You stand this day, all of you, before Hashem your God.** The Sefer Mina'ayanot HaNetzach says that when the Torah says we are standing before Hashem it is referring to standing before Hashem for Judgment [as we already learned the word הַיּוֹם refers to Rosh Hashanah].

The Yesod HaAvodah asks why do we need to know that we are standing before Hashem? If the Pasuk already teaches us that we are standing for Judgment on Rosh HaShanah why do we need to know that it is before Hashem that we are standing? He goes on to explain that just as on Pesach we read that it was Hashem and not a Shaliach [messenger] that freed us from bondage, so too on Rosh Hashanah it is Hashem and not a messenger that Judges us and determines our verdict.

He continues that this is very important to know because had the ministers of the King [messengers of Hashem] been our judge then we would surely be in trouble. Messengers are bound by their rulers laws to the letter of the law. If a person sinned he would be punished. However, our judge is Hashem Himself. We appoint Him King on Rosh HaShanah and that is when our verdict is determined.

Nevertheless, after we acknowledge Him as King we beg for forgiveness ten days later on Yom Kippur, therefore he can grant pardon because the King can give pardon on His own verdict. He can be Merciful beyond the letter of the Law. This is why Rosh HaShanah [the day of Judgment] falls before Yom Kippur [the day of Forgiveness]. On Rosh HaShanah we declare Hashem King, only after we declare Him King can we come to Him and seek pardon for the inequities on our account on Yom Kippur.

There is a machloket in Mesechet Rosh HaShanah 10b between R' Elazar and R' Yehoshua as to when the creation of the world took place. The former held that it was in Tishrei while the latter held that it occurred in Nissan. Over the years we have learned many ways to reconcile these two opinions. One answer we gave was that the physical world was created in Tishrei but the idea of creating the world came about in Nissan.

Another way to explain these two opinions is as follows. Rabbi Eliezer holds that the world was created in the Tishrei. According to him the creation of Man happened on Rosh HaShanah, which means that the 1<sup>st</sup> day of creation was 25<sup>th</sup> of Elul.

Before we explain Rabbi Yehoshua's opinion we need a little introduction. Before the sin of Adam HaRishon the world was in a state of eternal life. Once Adam ate from the tree death entered the world and the world needed fixing (Tikkun Olam). Hashem was angry and wanted to destroy the world but being that He created the world with Mercy [Shem HaVaYa] He gave the world 26 generations to fix this mistake. From Adam to Noah is 10 generations. From Noah to Avraham another 10 and if we count 6 generations from Avraham you have Yitzchak, Yaakov, Levi, Kehat, Amram and Moshe [being the 26<sup>th</sup>].

The generation of Moshe was the last generation in which the sin of Adam had to be fixed, and it was. How do we know? Because once the Jewish People accepted the Torah and heard the 1<sup>st</sup> commandment they died and returned to life [because death was taken out of this world]. However after Moshe went up to receive the entire Torah the Jewish people erred and conjured the Golden Calf. This sin reactivated the anger of Hashem and he wanted to destroy the Jewish People on the spot until Moshe pleaded with Him and on Yom Kippur Hashem said **סָלַחְתִּי כְּדַבַּרְךָ**. But then Hashem asked that the Jewish People build a Mishkan. The construction of the Mishkan is considered a new creation of the world...

After the construction of the Mishkan was over they waited before it opened up for service until the 1<sup>st</sup> of Nissan. Now we come back to rabbi Yehoshua's opinion. He holds that the creation of the world took place on the 1<sup>st</sup> of Nissan. We see from above that the construction of the Mishkan is synonymous to the creation of the world. Therefore both the opinion of Rabbi Elazar and the opinion of Rabbi Yehoshua are both accurate.

~ R' Yosef Akilov



שנה טובה ומתוקה - כתיבה וחתימה טובה



## ROSH HASHANAH SCHEDULE

### Wednesday Sep 20<sup>th</sup>

Mincha	6:00 PM
Candles	6:37 PM

### Thursday Sep 21<sup>st</sup>

Shaharit	8:15 AM
SHOFAR	11:50 AM
Tashlich	4:30 PM
Mincha	6:00 PM
Candles <u>after</u>	7:35 PM

### Friday Sep 22<sup>nd</sup>

Shacharit	8:15 AM
SHOFAR	11:50 AM
Derasha	5:00 PM
Mincha	6:00 PM
Kabbalat Shabbat	6:25 PM
Candles <u>Before</u>	6:34 PM

### SHABBAT SHUVA Sep 23<sup>rd</sup>

Shacharit	8:15 AM
Derasha	5:00 PM
Mincha	6:00 PM
<b>Aravit</b>	<b>7:31 PM</b>
Rabbenu Tam	8:03 PM

## דוּסֵה שֶׁל שְׁבוּעַ - Dose of Ethics

**א.** אמרנו במוסף היום הרת עולם הים יעמיד במשפט כל יצורי עולם, וצעקנו בזה בקול גדל הרי יצא מפינו וידענו כי ביום ההוא יום המשפט של כל היצורים לפני מלך מלכי המלכים הקב"ה וכוצא בדברים אלו אשר מעידים ומגידים כי ביום ההוא יום משפט וחשבון של כל השנה על הנגלות ועל הנסתרות (תשובה מחיים).

In the Musaf of Rosh Hashanah one states that today is the day the world was conceived and today is the today all of creation stands in judgement. We state with clearness that Hashem judges all and each and every action is being scrutinized, regardless if the deed was in private or in public, all is accounted for.

**ב.** וכתב החסיד הקדוש רבנו יונה זכרוננו לברכה בספר שערי תשובה עקרי התשובה, האחר החרטה על מעשיו הרעים לאמר מה עשיתי, איך לא היה פחד אלהים לנגד עיני, ולא יגרתי מפני האף והחמה (מים חיים עמ' קמד).

The holy Rabbenu Yona, in his work Sha'arei Teshuva, taught the fundamentals of repentance. There he states that the first step of returning to Hashem is by regretting all the improprieties that one has done. One must regret not having fear of Hashem and fear of all the anger he had caused.

## Quick Dose

### השלום = ספריאל

In the month of Elul, there are תרצו hours- 696 hours. Like the Pasuk "כי תצור על עיר ימים רבים" when you besiege a city many days. These are the days of Elul where we take hold of our "city" (each person is a city), to use it in the service of Hashem. With these תרצו hours we correct the "צרות", (same letters) troubles we have.

The apple is dipped in honey because the Hebrew word for honey is "devash" ( דבש ) and its numerical value is three hundred and six, which is also the numerical value of "Av harachaman" (אברהחמן) — "merciful Father."

### "מחצת ואני ארפא ואין מיד" מציל"

In this Pasuk the word "Ani" is mentioned four times, which is an allusion to what the Gemara (Megillah 29a) says that Hashem is always with the Jewish people, and that even when they go into Galut — exile — the Shechinah — Divine Presence — is there together with them. Since the exiles of the Jewish people are associated with four monarchies: Edom, i.e. Rome, Media/Persia, Babylon, and Greece, "Ani," which is a reference to the Shechinah, is written four times.

## דוּסֵה שֶׁל שְׁבוּעַ - Dose of Insights

**א.** הצור תמים פּעֵלוּ כִּי כְּלִדְרָכָיו מִשְׁפָּט אֵל אֲמוּנָה וְאֵין עֲוֹן צַדִּיק וְיִשָּׁר הוּא - נ"ל בס"ד דאם רואה אדם איש צדיק ולוקה ביסורין גדולים אל יהרהר אחר מדותיו יתברך. כי ידע שזה אע"פ דעתה הוא צדיק הנה בגלגול הקודם היה רשע וסובל יסורין קשים על גלגל שקדם. וכדהוה באיוב שהיה צדיק וסבל יסורין קשים על גלגל הקודם שהיה תרח עובד צלמים. וז"ש הצור הוא השי"ת תמים פעלו ולא תהרהר אחר פעלו כי כל דרכי משפט כל דייקא, בין לאדם שנראה עתה צדיק בין לאדם שנראה עתה רשע כי הוא יתברך אל אמונה בעשיית המשפט אע"פ שאין עול בזה האדם שעושה משפט וכו' (בן איש חי דרשות).

"The deeds of the [Mighty] Rock are perfect, for all His ways are just; a faithful G-d, without injustice He is righteous and upright." (Devarim 32:4)

When an individual is faced with the sight of a Tzadik suffering one should not ponder on the (in)justice of Hashem. Although an individual seems to be righteous now, it may very well be the case that their past reincarnation was not as righteous and is now suffering for the mistakes made then. This was indeed the case with Iyov (Job) who endured much suffering because he was a reincarnation of Terach (the father of Avraham) who was an idol worshipper. Thus, "The deeds of the [Mighty] Rock," i.e. Hashem "are perfect, for all His ways are just," even if they do not seem so, "a faithful G-d, without injustice He is righteous and upright" to all.

**ב.** הָאֲזִינוּ הַשָּׁמַיִם וְאֶדְבָּרָה וְתִשְׁמַע הָאָרֶץ אֲמַרְיֵי - נ"ל בס"ד

ידוע שהדברים שמדבר האדם עם התחתונים הן תוכחות הן אזהרות אם יהיו המלאכים והנשמות של מעלה מקשיבים להם ומסכימים בהם אז ברית כרותה שיהיו אותם הדברים מרוצים ומקובלים אצל התחתונים יען כי בני אדם התחתונים יש לכל א"וא מזל למעלה ושורש בעולם הנשמות. וכאשר יתקבל הדבר אצל השורש והמזל ממילא יהיה מקובל אצל התחתון כי בתר רישא אזיל גופא. וז"ש האזינו השמים המלאכים והנשמות שהם יושבי שמים ולא שתוכחות אלו צריכים לכם אלא כדי שבהאזנתכם אז תשמע הארץ אמרי פי שיהיו אמרי מקובלים ומרוצים אצל שוכני ארץ (בן איש חי דרשות).

"Listen, heavens, and I will speak. And let the earth hear the words of my mouth." (Devarim 32:1)

If the words one speaks, whether they are words of rebuke or words of caution, are accepted by the Heavens, then one can be certain that their words will be accepted and agreed upon by the individuals on earth, as well. Each individual possesses a representative angel in heaven, once the representative angel concedes to the words being said, then the individual on earth follows suit. That is the allusion in our verse: "Listen, heavens, and I will speak" so that then "the earth [will] hear the words of my mouth."

# Sha'arei Eliyahu

## ראש השנה

לעילוי נשמת

DAVID ben IMASHALOM  
ZILPA bat SARACH

### Секреты Рош-а-Шана

אָהֵם וְצִבְיִים הַיּוֹם כְּלָכֶם לִפְנֵי ה' - Только на прошлой неделе в Парашат Нецавим мы читали 'אלֵלֵינוּ אָהֵם וְצִבְיִים הַיּוֹם כְּלָכֶם לִפְנֵי ה' - Вы стоите в этот день, все вы, перед Хашем ваш Бог. Сефер Минайяנות Хайнцах говорит, что, когда Тора говорит, что мы стоим перед Хашем, это означает стоять перед Хашем для Суда (как мы уже узнали, слово הַיּוֹם относится к Рош-а-Шана).

Йесод Ха-Авода спрашивает, почему мы должны знать, что мы стоим перед Хашем? Если Пасук уже учит нас, что мы стоим за Суждение на Рош-а-Шанах, почему мы должны знать, что перед Хашем мы стоим? Далее он объясняет, что так же, как на Песах, мы читаем, что это был Хашем, а не посланник, который освободил нас от рабства, также на Рош-а-Шанах это Хашем, а не посланник, который судит нас и определяет наш вердикт.

Он продолжает, что это очень важно знать, если посланники Хашем были бы нашим судьей, тогда у нас наверняка были бы проблемы. Посланники связаны законами своих правителей с буквой закона. Если человек согрешил, он будет наказан. Однако наш судья - сам Хашем. Мы назначаем Его Царем на Рош-а-Шана, и именно тогда наш вердикт определяется.

Тем не менее, после того, как мы признаем Его как Короля, мы просим прощения через несколько дней в Йом-Киппуре, поэтому он может простить, потому что король может простить его собственный вердикт. Он может быть Милосердным за пределами буквы Закона. Вот почему Рош-а-Шана [судный день] падает до Йом-Киппур [в день прощения]. На Рош-а-Шанах мы объявляем царем Хашема, только после того, как мы объявим Его Царем, мы сможем прийти к Нему и попросить.

В Мешехте Рош-а-Шана 106 между Р'Элазаром и Р'Йехошуа есть малоклет, когда произошло создание мира. Первый утверждал, что это было в Тишрей, в то время как последний утверждал, что это произошло в Nissan. На протяжении многих лет мы узнали много способов примирить эти два мнения. Один ответ, который мы дали, заключался в том, что физический мир был создан в Тишрей, но идея создания мира появилась в Nissan.

Другой способ объяснить эти два мнения заключается в следующем. Раввин Элиезер считает, что мир был создан в Тишрей. По его словам, создание Человека произошло на Рош-а-Шана, что означает, что 1-й день творения был 25-й из Элула.

Прежде чем объяснить мнение раввина Йехошуа, нам нужно небольшое введение. Перед грехом Адама Аришн мир находился в состоянии вечной жизни. Как только Адам ел от дерева, смерть вошла в мир, и мир нуждался в фиксации (Тиккун Олам). Хашем рассердился и хотел уничтожить мир, но будучи тем, что Он создал мир с Милосердием [Шем АВАЯ], Он дал миру 26 поколений исправить эту ошибку. От Адама до Ноя - 10 поколений. От Ноя до Авраама еще 10, и если мы посчитаем 6 поколений от Авраама, у вас есть Ицхак, Яаков, Леви, Кехат, Амрам и Моше [26].

Поколение Моше было последним поколением, в котором грех Адама должен был быть исправлен, и это было. Откуда нам знать? Потому что, как только еврейский народ принял Тору и услышал первую заповедь, они умерли и вернулись к жизни [потому что смерть была выведена из этого мира]. Однако после того, как Моше поднялся, чтобы получить всю Тору, еврейский народ ошибся и вызвал Золотого Теленка. Этот грех вызвал гнев Хашем, и он хотел уничтожить еврейский народ на месте, пока Моше не умолял Его и в Йом Киппур Хашем сказал סְלַחְתִּי כְּדָבָרָךְ. Но затем Хашем спросил, что еврейский народ строит Мишкан. Строительство Мишкана считается новым созданием мира ...

После того, как строительство Мишкана закончилось, они подождали, пока он не откроется для обслуживания до 1-го Nissan. Теперь мы возвращаемся к мнению раввина Йехошуа. Он считает, что создание мира состоялось на 1-м из Nissan. Мы видим сверху, что построение Мишкана является синонимом создания мира. Поэтому оба мнения раввина Элазара и мнение раввина Йегошуа являются точными.

~ R 'Йосеф Акилов

### ROSH HASHANAH

#### SCHEDULE

##### Wednesday Sep 20<sup>th</sup>

Mincha	6:00 PM
Candles	6:37 PM

##### Thursday Sep 21<sup>st</sup>

Shaharit	8:15 AM
SHOFAR	11:50 AM
Tashlich	4:30 PM
Mincha	6:00 PM
Candles <b>after</b>	7:35 PM

##### Friday Sep 22<sup>nd</sup>

Shacharit	8:15 AM
SHOFAR	11:50 AM
Derasha	5:00 PM
Mincha	6:00 PM
Kabbalat Shabbat	6:25 PM
Candles <b>Before</b>	6:34 PM

##### SHABBAT SHUVA Sep 23<sup>rd</sup>

Shacharit	8:15 AM
Derasha	5:00 PM
Mincha	6:00 PM
<b>Aravit</b>	<b>7:31 PM</b>
Rabbenu Tam	8:03 PM

שנה טובה ומתוקה - כתיבה וחימה טובה

## מוסר של שבוע - דוזה אטיקס

א. אמרנו במוסף היום הרת עולם הים יעמיד במשפט כל יצורי עולם, וצעקנו בזה בקול גדל הרי יצא מפינו וידענו כי ביום ההוא יום המשפט של כל היצורים לפני מלך מלכי המלכים הקב"ה וכוצא בדברים אלו אשר מעידים ומגידים כי ביום ההוא יום משפט וחשבון של כל השנה על הנגלות ועל הנסתרות (תשובה מחיים).

В Мусафе Рош-а-Шана говорится, что сегодня это день, когда мир был задуман, и сегодня все творение стоит на суде. Мы четко заявляем, что Хашем судит всех, и каждое действие тщательно изучается, независимо от того, было ли дело закрыто или публично, все объяснено.

ב. וכתב החסיד הקדוש רבנו יונה זכרונו לברכה בספר שערי תשובה עקרי התשובה, האחר החרטה על מעשיו הרעים לארץ מה עשיתי, איך לא היה פחד אלהים לנגד עיני, ולא יגרתי מפני האף והחמה (מים חיים עמ' קמד).

Священный Раббуну Йона в своей работе Шаарей Тшува учил основам покаяния. Там он утверждает, что первый шаг к возвращению к Хашему - это сожаление по поводу всех тех неурядиц, которые они совершили. Нужно пожалеть о том, что не боится Хашем и боится всего вызванного им гнева.

## Короткие и сладкие

### השלום = ספריאל

В месяц Элула есть תרצו - 696 часов. Как Пасук « כי תצור על עיר ימים רבים », когда вы осаждаете город много дней. Это дни, когда Элул, где мы возьмем наш «город» (каждый человек - город), использовать его на службе у Хашема. С этими תרצו часами мы исправим проблемы «צרות» (такие же буквы), которые у нас есть.

Яблоко окунуто в мед, потому что еврейское слово «мед» является «деваш» (דבש), а его численное значение составляет триста шесть, что также является числовой величиной «Ав харачаман» (אבהרחמן) - «милосердный Отец».

"מחצת ואני ארפא ואין מיד" מציל"

В этом Пасуке упоминается слово «Ани» четыре раза, что является намеком на то, что Гемара (Мегилла 29a) говорит, что Хашем всегда с еврейским народом и что даже когда они отправляются в Галут - изгнание - Шехина - Божественное Присутствие - есть вместе с ними. Поскольку изгнанники еврейского народа связаны с четырьмя монархиями: Едом, т. Е. Рим, СМИ / Персия, Вавилон и Греция, «Ани», которая является ссылкой на Шехину, написана четыре раза.

## דושים של שבוע - דוזה אינפורמאציע

א. הצור תמים פגעו כי כל־דרכיו משפט אל אמונה ואין עול צדיק וישר הוא - נ"ל בס"ד דאם רואה אדם איש צדיק ולוקה ביסורין גדולים אל יהרהר אחר מדותיו יתברך. כי ידע שזה אע"פ דעתה הוא צדיק הנה בגלגול הקודם היה רשע וסובל יסורין קשים על גלגל שקדם. וכדוהו באיוב שהיה צדיק וסבל יסורין קשים על גלגל הקודם שהיה תרח עובד צלמים. וז"ש הצור הוא השי"ת תמים פעלו ולא תהרהר אחר פעלו כי כל דרכי משפט כל דייקא, בין לאדם שנראה עתה צדיק בין לאדם שנראה עתה רשע כי הוא יתברך אל אמונה בעשיית המשפט אע"פ שאין עול בזה האדם שעושה משפט וכו' (בן איש חי דרשות).

הצור תמים פגעו כי כל־דרכיו משפט אל אמונה ואין עול צדיק וישר הוא - «Деяния [Могучей] скалы совершенны, ибо все Его пути справедливы, верный Бог, без несправедливости Он праведный и праведный».. (Devarim 32:4)

Когда человек сталкивается с видом страдания цадигов, не следует обдумывать справедливость Хашем. Хотя индивидуум сейчас кажется праведным, вполне возможно, что их прошлое реинкарнация не было столь же праведным и теперь страдает за ошибки, допущенные тогда. Так было с Иевом (Иовом), который перенес много страдания, потому что он был реинкарнацией Тераха (отца Авраама), который был идолопоклонником. Таким образом, «Деяния [Могучей] скалы,» то есть Хашем », совершенны, ибо все Его пути справедливы»; даже если они не кажутся такими, «верный Г-д, без несправедливости Он праведный и честный» для всех.

ב. האנינו השמים ואדברה ותשמע הארץ אמריי - נ"ל בס"ד דידוע הדברים שמדבר האדם עם התחתונים הן תוכחות הן אזהרות אם יהיו המלאכים והנשמות של מעלה מקשיבים להם ומסכימים בהם אז ברית כרותה שיהיו אותם הדברים מרוצים ומקובלים אצל התחתונים יען כי בני אדם התחתונים יש לכל א"ו מזל למעלה ושורש בעולם הנשמות. וכאשר יתקבל הדבר אצל השורש והמזל ממילא יהיה מקובל אצל התחתון כי בתר רישא אזיל גופא. וז"ש האנינו השמים המלאכים והנשמות שהם יושבי שמים ולא שתוכחות אלו צריכים לכם אלא כדי שבהאזנתכם אז תשמע הארץ אמרי פי שיהיו אמרי מקובלים ומרוצים אצל שוכני ארץ (בן איש חי דרשות).

האנינו השמים ואדברה ותשמע הארץ אמריי - «Слушай, небеса, и я буду говорить. И пусть земля услышит слова уст моих» (Devarim 32:1)

Если слова, которые говорят, будь то слова упрека или слова предостережения, принимаются Небесами, тогда можно быть уверенным, что их слова будут приняты и согласованы людьми на земле. Каждый человек обладает представительным ангелом на небесах, как только представитель ангел уступает словам сказанного, тогда человек на земле следует примеру. Это намек в наших стихах: «Слушайте, небеса, и я буду говорить», чтобы тогда «земля [услышала] слова моих уст».